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»مساله« تعریف و راه حل آن تبیین شود

آینده سیاسی اقتصادی روسیه

 ارتباط برجام با پول های 
بلوکه شده ایران 

وزیر امور خارجه کره جنوبی در اظهاراتی 
مطرح کرد که حل شدن مساله توافق هسته ای 
می تواند موانع روابط ایران- کره را از جمله مساله 
پول های بلوکه شده حل کند. پارک جین در 
یک کنفرانس خبری مشترک با آنتونی بلینکن، 
همتای آمریکایی خود در پاسخ به سوالی درباره 
رابطه سودمند  ما می خواهیم  ایران گفت: 
دوجانبه ای]با ایران[ داشته باشیم، اگرچه موانعی 
در زمینه پول های بلوکه شده ایران وجود دارد. 
کره در این باره با ایران و آمریکا صحبت خواهد 
کرد. او درباره احیای توافق هسته ای)برجام( 
گفت: امیدواریم این موضوع در اسرع وقت حل 
شود و اگر این اتفاق بیفتد، فکر می کنم این موانع 
هم برطرف شوند. بنابراین به دیپلماسی و گفتمان 
بیشتری با ایران نیاز داریم تا به نتیجه مثبتی در 
مذاکرات پیرامون مساله هسته ای برسیم. کره 
جنوبی تا کنون تحریم های آمریکا را مانعی 
برای آزادسازی پول های ایران در بانک های کره 

دانسته است. 

 حضور دو نفتکش ایرانی 
در سواحل سوریه

منابع آگاه در تهران به الوطن خبر دادند که 
دو نفتکشی که روز گذشته به سواحل سوریه 
رسیدند، اولین نشانه های راه اندازی خط اعتباری 
جدید میان ایران و سوریه به شمار می روند. به 
گفته این منابع آگاه، اعزام نفتکش های ایرانی 
به سواحل سوریه، به طور طبیعی و بر اساس 
جدول زمانی مشخص شده و بدون تاخیر از زمان 
راه اندازی خط اعتباری جدید میان ایران و سوریه 
ادامه خواهد داشت. به گفته منابع آگاه، تاخیری 
که در ماه های گذشته رخ داد، نتیجه اصلاحاتی 
بود که در سازوکار خط اعتباری بین دو کشور 
پس از تشکیل دولت جدید در ایران رخ داد. 
این منابع فاش کردند که تسریع در فعال سازی 
توافق ها یکی از موضوعات مورد بحث بشار اسد، 
رئیس جمهور سوریه در سفر اخیرش به تهران 
بود، زیرا این سفر به حل شدن گره های فنی 
قرارداد و تسریع در ارسال کمک های نفتی و دو 
نفتکشی که دیروز وارد سواحل سوریه شدند، 

کمک کرد. 

تاسیس مرکز نوآوری و خلاق 
در دیوان محاسبات

رئیس کل دیوان محاسبات کشور در نشستی 
انجمن های علمی دانشجویی  با نمایندگان 
دانشگاه های کشور از راه اندازی قریب الوقوع مرکز 
نوآوری و خلاق در دیوان محاسبات کشور خبر 
داد. مهرداد بذرپاش با تاکید بر ضرورت حرکت 
در مسیر هرچه هوشمندترشدن دستگاه های 
مختلف جهت افزایش بهره وری و کاهش قیمت 
تمام شده خدمات، به کارگیری ظرفیت های 
نخبگانی و خبرگانی در حل مسائل و تنظیم گری 
و نظارت نوآورانه را از بایدهای حکمرانی جدید 
دانست. رئیس کل دیوان محاسبات کشور 
با اشاره به الزامات هوشمندسازی نظارت و 
توسعه سرمایه انسانی در راستای تحول در 
فناوری های نظارتی اعلام کرد: با راه اندازی مرکز 
نوآوری و خلاق، شرکت های دانش بنیان در 
حوزه فناوری حکمرانی)Gov. tech( و فناوری 
تنظیم گری)Reg. tech( در این نهاد نظارتی 

حضور موثر و پررنگی خواهند داشت. 

نفوذ هکرها به حساب های 
مقامات پیشین رژیم صهیونیستی

یک روزنامه صهیونیستی با استناد به ادعای 
یک شرکت امنیت سایبری، مدعی شد هکرهای 
نزدیک به ایران به حساب های ایمیل مقامات 
ارشد رژیم صهیونیستی نفوذ کرده اند. شرکت 
امنیت سایبری چک پوینت امروز، سه شنبه 
مدعی شد هکرهای ایرانی به حساب های ایمیل 
مقامات پیشین رژیم صهیونیستی نفوذ کرده 
و توانسته اند با عملیات فیشینگ، اطلاعات و 
اسنادی را به دست بیاورند. به ادعای شرکت چک 
پوینت، زیپی لیونی، وزیر امور خارجه پیشین این 
رژیم و یکی از مدیران در یک موسسه امنیتی 
از افرادی بوده اند که مورد هدف این حمله قرار 
گرفته اند. این هکرها از هویت یک ژنرال ارتش 
رژیم صهیونیستی و سفیر پیشین این رژیم در 
واشنگتن استفاده کردند تا بتوانند به این مقامات 

نزدیک شوند. 

محکومیت اعلامیه جدید 
آمریکا علیه سپاه

هرگونه اقدام آمریکا علیه سپاه پاسداران بر 
اساس بند۴ ماده ۲ منشور ملل متحد، نـقض 
اصل عدم توسل به زور محسوب شده و ضمن 
آنکه مـوجب مـسئولیت بین المللی  و جزایی 
برای آمریکا که آن را آغاز کرده ، خواهد بود، سبب 
مسئولیت مدنی برای جبران خسارت نیز می شود. 
حساب توییتری »برنامه پاداش برای عدالت« 
که وابسته به وزارت امور خارجه آمریکاست، 
اعلام کرد: برای کسانی که اطلاعاتی در اختیار 
داشته باشند که به »ایجاد اخلال در شبکه های 
مالی سپاه پاسداران ایران« کمک کند تا مبلغ 
۱۵میلیون دلار جایزه می دهد این اقدام اگرچه 
به دلایل مختلف ظرفیت عملیاتی شدن ندارد، 
اما پالس ها و نشانه هایی است از اینکه عناصر 
با نفوذی در دولت بایدن و در وزارت خارجه 
ناهماهنگ این کشور وجود دارند تا رئیس جمهور 
آمریکا را در مقابل »کار انجام شده« قرار دهند و 
شرایطی را ایجاد نمایند که امکان شکل گیری 
هیچگونه توافقی از مسیر مذاکرات جاری در 

وین فراهم نشود. 

خبـــر

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

صلاح الدین خدیو
 تحلیلگر مسائل بین الملل

سخنگوی دولت: 

رئیس جمهور ایران نامه ای از بایدن دریافت نکرده است
 دولت برنامه ای برای تغییر قیمت بنزین ندارد

آرمان ملی: سخنگوی دولت درباره شایعه 
گرانی بنزین اظهار داشت: تا اطلاع ثانوی از من 
یک تکذیبیه در زمینه هرگونه شایعه گرانی بنزین 
داشته باشید. علی بهادری جهرمی گفت: دولت 
هیچ برنامه ای در هیچ ابعادی در مورد افزایش 
قیمت بنزین ندارد. تا پایان ۱۴۰۱ هم نیازی 
به این کار نیست. در مورد حذف کارت سوخت 
در برخی جایگاه ها هم موردی برخورد می شود 
و چنانچه بحث قاچاق مطرح باشد با آن مورد 
برخورد می شود اما ممکن است آن کسانی که 
ذی نفع بوده اند در این زمینه خبرسازی کنند و 
از حذف کارت سوخت بگویند. وی درباره معیار 
محاسبه مالیات، اظهار کرد: دولت برای محاسبه 
مالیات مکلف بوده بر اساس قانون تراکنش 
دستگاه های کارتخوان را مدنظر قرار دهد. مبنای 
دولت در بررسی مالیات همکاری و همیاری با 
اصناف است. به عنوان مثال حدود یک میلیون 
نفر که مشمول مالیات بودند ۵۵۰ هزار نفر از این 
عزیزان از پرداخت مالیات معاف شدند. سخنگوی 
دولت افزود:  نکته دوم اینکه رئیس جمهور تاکید 
دارند که اساس کار باید بر مدار اعتماد با بازاریان 
و خوداظهاری آنها باشد. وی درباره اعلام علت 
سانحه خروج قطار مشهد به یزد تأکید کرد: 
گزارش اولیه درخصوص سانحه قطار منتشر 
شده که انسداد بیل مکانیکی و تخطی از سرعت 
دو عامل آن بودند. بهادری جهرمی درباره برنامه 
دولت برای جلوگیری از قطع برق در تابستان بیان 
کرد:  دولت با سرعت زیاد، توسعه ظرفیت نیروگاه 
را در دستور کار قرار داد و در غیر این صورت باید 
شاهد خاموشی ها بودیم. در کنار توسعه توان تولید 
برق، دولت برنامه ای برای مدیرت مصرف برق قرار 
داد. وی ادامه داد: دولت سعی کرد برای مدیریت 
مصرف برق از ادارات شروع کند تا شاهد خاموشی 
چراغ خانه مردم نباشیم. امیدواریم همکاری از 
سوی مردم نیز تداوم یابد. سخنگوی دولت درباره 

چگونگی محاسبه دهک  دهم برای اصلاح روند 
یارانه ها، عنوان کرد: مطابق تکلیف قانونی، دولت 
مکلف است که یارانه دهک های بالا را حذف کند. 
ضعف در شفافیت اقتصادی برخی خانوارها و 
مشکلاتی از این قبیل ممکن است اشتباهاتی 
در دهک بندی ایجاد کند. به همین دلیل امکان 
اعتراض ایجاد شد. وی یادآور شد: بیش از ۴ و 
نیم میلیون نفر اعتراض کردند. از طرفی دیگر 
افرادی بودند که امکان ثبت نام برایشان فراهم 
نبود و امکان آن اخیرا فراهم شد. کسانی که 
اعتراضاتشان پذیرفته شود اطلاعاتشان به سازمان 
هدفمندی اعلام و نتایج به زودی اعلام می شود. 
سخنگوی دولت درباره شایعه ارسال نامه ای 
از رئیس جمهوری آمریکا به رئیس جمهوری 
ایران، تصریح کرد: نامه ای از سوی رئیس جمهور 
آمریکا دریافت نشده است. البته پیغام هایی برای 
ایران می فرستند اما مهمتر از ارسال پیغام، اقدام 
عملی برای بازگشت به تعهدات و رفع تحریم های 
غیرقانونی علیه ملت ایران است. وی اذعان کرد: 
دولت از ابتدا اعلام کرد که به دنبال خنثی سازی 
تحریم ها است و در عین اینکه دولت میز مذاکره 
را برهم نزده است. صدور قطعنامه آژانس پس 
از سفر مدیرکل آژانس به رژیم صهیونیستی 
نشان از عدم استقلال آژانس و دستوری بودن 
قطعنامه اخیر دارد. بهادری جهرمی با بیان اینکه 
نهادهای بین المللی باید مستقل عمل کنند و طبق 
مقررات بین المللی اقدام نمایند، اظهار کرد: ایران 
شفاف ترین فعالیت های هسته ای را دارد. ایران میز 
مذاکره را ترک نکرده، ولی سخنان حقی دارد که 
انتظار دارد شنیده شود و سیاست فشار حداکثری 
تاثیری در مذاکرات نخواهد داشت. سخنگوی 
دولت درباره چگونگی فروش نفت، اظهار کرد: 
درخصوص بحث فروش نفت، ایران سیاستش 
بازاریابی فعال بوده است. هم در حال فروش 
نفت بوده ایم که ارز آن نیز باز می گردد. عرضه ارز 

همیشه بیش از تقاضا بوده است. جمهوری اسلامی 
از هر ابزاری به منظور موفقیت در جنگ اقتصادی 
استفاده می کند. موفقیت های خوبی در این مسیر 
بوده است. توافق با ونزوئلا نوآوری در فروش نفت 
بود. بهادری جهرمی درباره برنامه وزارت نیرو 
برای مدیریت مصرف آب عنوان کرد: وزارت نیرو 
برنامه های متعددی برای مدیرت مصرف آب و 
جلوگیری از هدر رفت آب داشته است. با تغییر 
الگوی کشت در مناطق بحرانی از ابتدای دولت 
خطوط مختلفی برای انتقال آب دریا به مناطق کم 
آب صورت گرفته است. وی تاکید کرد: استفاده از 
کنتورهای هوشمند و ممنوعیت کشت محصولات 
کشاورزی پرمصرف از نمونه های اقدامات انجام 
شده در زمینه مدیریت مصرف آب است. بهادری 
جهرمی در زمینه نظر دولت درباره لایحه تغییر 
قانون استفاده از سلاح که در دولت قبل تحویل 
مجلس شورای اسلامی شده بود و طبق اعلام 
برخی رسانه ها در این لایحه جدید استفاده از 
سلاح برای همه ماموران مسلح در موارد ضروری 
مجاز شمرده می شود، اظهار کرد: آنچه رسانه ها در 
این زمینه اعلام کردند تا جایی که می دانم در متن 
لایحه وجود نداشته و این موضوع در صلاحیت 
نمایندگان مجلس است. دولت هم در خصوص این 
لایحه اظهار نظری نداشته است. سخنگوی دولت 
درباره کالابرگ الکترونیکی، ابراز داشت: کالابرگ 
الکترونیکی دارای همان قابلیت نرم افزاری در 
عابربانک است. همزمان زیرساخت فنی و فیزیکی 
در مراکز فروش نیاز دارد. نیمی از استان های کشور 
در خصوص نان استقرار زیرساخت های آن اجرا 
شده است. وی خاطر نشان کرد: ضمن آنکه هیچ 
افزایش قیمتی در کار نیست. در خصوص کالاهایی 
که ارز ترجیحی دریافت می کردند نیز زیرساخت ها 
برای کالابرگ الکترونیکی در دستور کار است. 
دهک دهم هم از یارانه نان و دارو استفاده می کنند 

و یارانه آنها حذف نمی شود. 

عملکرد دولت طی یک سال گذشته به نحوی بوده که عده ای 
مطرح می کنند برای بهبود شرایط و عملکردها باید به سمت 
تغییرات در برخی حوزه ها حرکت کنیم؛ در حالی که به نظر 
می رسد چه وزرا یا برخی مدیران عوض بشوند و چه دولت با 
همین نفرات فعلی به کار خود ادامه دهد تغییری در اصل موضوع 
و عملکردها صورت نخواهد گرفت. حقیقت این است که اتفاقا 
یک سری مسائل ژئوپلیتیکی و برون مرزی با کشورهای مختلف 
داریم و یک سری مسائل فنی داخلی داریم که برآیند آن بیشتر در 
وضعیت معیشتی مردم تجلی پیدا می کند. هر چند که این روزها 
کلمه معیشت مردم نیز مد شده و اغلب همه مسائل و مشکلات 
را معیشتی می بینند. در حالی که مسائل به نحوی است که به 
این سادگی ها قابل حل نیست و وعده هایی که از سوی دولت نیز 
مطرح شده وعده هایی نیست که با تسلط به مسائل و راه حل های 
آن داده شده باشد. آن وعده ها برای زمان انتخابات بود و موقعی 
که این وعده ها داده می شد مسئولان امر توجه نکردند که برای 
حل مسائل و مشکلات چه کار باید کرد و چه خواهد شد. لذا پیش 
از این نیز بارها گفته شده فکر نکنیم که این وعده ها به راحتی 
قابل تحقق است. در حقیقت حتی معیشت مردم نیز تابعی است از 
آنچه که به عنوان تولید ناخالص کشور مطرح می شود و روش های 
اقتصادی که در کشور وجود دارد. لذا وقتی تولید ناخالص داخلی 
کشور رشد نمی کند مشخص است که وضع معیشتی مردم نیز 
ارتقا پیدا نمی کند. از همه مهم تر اینکه امروز سرزمین ما ایران 
دچار مخاطراتی شده که  کمتر کسی حاضر است برای آن قدمی 
برداشته و این مساله را نیز حل کند. در نتیجه تغییرات و رفت و 
آمدها خیلی عادی و طبیعی است و آن زمان هم که دولت جدیدی 
روی کارآمد مشخص بود و می دانستند که برخی مسائل قابل حل 
نیست. لذا اتفاقاتی که اکنون در حوزه تغییرات در دولت افتاده 
چندان دور از ذهن نبوده است. اولا باید مساله کشور تعریف 
شود که امروز کشورمان با چه مساله ای روبه رو است و باید چه 
راهکارهایی را برای حل این مساله در نظر گرفت. این مساله 
تعریف نمی شود و هیچ کسی هم بدان نمی پردازد و بعد هم وقتی 
مشکل تعریف شد راه حل آن را بگویند. البته نه فقط در این دولت 
که در دولت آقای روحانی هم شرایط به همین صورت بود و کسانی 
که انتقاد می کردند و بعضا در آن دوران رئیس جمهور و دولتش را 
مورد هتاکی قرار می دادند هیچ کدام نه مساله  را تعریف نمی کردند 
نه راه حل آن مساله را بازگو. لذا همین طور هر کس هر حرفی یا 

مطلبی به ذهنش رسید در نقد دولت بیان می  کند. 

شکی نیست که بحران اوکراین لحظه ای تاریخی در روابط 
بین الملل و شورشی علیه ساختارهای امنیتی پس از جنگ سرد 
است اما در اینکه روسیه بتواند به تمام مقاصد خویش برسد و 
از جمله دوباره به قدرتی جهانی تبدیل شود، تردید وجود دارد. 
روسیه پس از سال ۱9۴۵ هم موفق شد به یک غول نظامی 
تبدیل شود، در حالی که از لحاظ اقتصادی کشوری محروم 
و فقیر بود و سرانجام چهل سال بعد بدون شلیک یک گلوله 
سقوط کرد. اقتصاد روسیه همچنان در تراز کشوری متوسط 
مانند اسپانیاست و اگر بهای بالای نفت و گاز نباشد، واقعا حرفی 
برای گفتن ندارد. روشن است که قدرت اقتصادی به تنهایی 
تعیین کننده توان نظامی و کارایی ارتش ها در میدان نبرد 
نیست و این اصل درباره مکانیزه ترین نبرد های تاریخ هم صدق 
می کند اما تجربه جنگ های بزرگ و ظهور و سقوط امپراتوری ها 
نشان داده که جنگ پدیده ای مجرد و انتزاعی نیست و پیوندهای 
تنگاتنگی با دو مقوله اقتصاد و سیاست دارد. در همین زمینه 
کلاوزویتس نظریه پرداز جنگ می گوید که هنر شمشیربازی 
همانند هنر جنگ احتیاج به مهارت و تجربه و شجاعت دارد اما 
اگر شمشیرباز، شمشیرهای موجود خود را از دست بدهد، طبعا 
از هنر و مهارت و شجاعتش بهره ای نبرده و شکست می خورد. 
اینجاست که می توان گفت برنده واقعی جنگ ها شمشیرسازانند 
نه شمشیربازان. به جرات می توان گفت این پند قرن نوزدهمی 
در دنیای امروز که اقتصاد درکانون آن قرار دارد، کاربردی تر از 
گذشته است. باید توجه داشت که ولادیمیر پوتین با داشتن 
سوابق اطلاعاتی، امنیتی و داشتن نوستالژی ابرقدرتی، حتما 
شمشیرباز خوبی هست اما با داشتن رتبه ۱3 در رده بندی اندازه 
اقتصادهای جهان و تولید ناخالص ملی کوچک تر از کره جنوبی 
و برزیل، قطعا شمشیرساز خوبی نیست. در جنگ های ترکیبی 
امروز ممکن است به مدد رسانه و پروپاگاندا و غفلت نظامی رقبا 
بتوان پیروزی های مقطعی به دست آورد اما در نهایت برنده اصلی 
اقتصاد است و آن طرفی که شمشیرساز خوبی بوده است. آلمان 
نازی و ژاپن درجنگ جهانی دوم ابتدا رقبا را مقهور آمادگی رزمی 
فوق العاده خود و عملیات های برق آسا کردند اما در نهایت مقهور 
تولید ناخالص ملی بزرگ تر از آن ها و تاثیر آن در افزایش درجه 
استقامت و پایداری جنگی آن ها شدند. در چنین وضعیتی شاید 
بتوان گفت که معادلات در سطح عرصه بین المللی به مراتب 

بیشتر تحت تاثیر این اتفاق و بحران اوکراین قرار می گیرد. 

ویــــژه
فعالیت معدن کامو متوقف شود

آرمان ملی:نماینده نطنز در تذکری به وزیر صنعت، معدن و 
تجارت خواستار توقف فعالیت معدن سنگ آهن کامو به دلیل به 
خطر انداختن منابع آبی شد. رحمت ا... فیروزی پوربادی در جلسه 
علنی سه شنبه مجلس شورای اسلامی در تذکری به وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اظهار کرد: بالغ بر ۱۰ هزار نفر از مردم حوزه 
انتخابیه من به شروع فعالیت معدن سنگ آهن کامو اعتراض دارند؛ 
چراکه فعالیت این معدن منابع آبی برای فعالیت آنها را به خطر 
انداخته است. وی در ادامه خواستار توقف فعالیت این معدن شد. 

آرمان ملی: یونان ۲۶ فروردین ماه سالجاری 
یک نفتکش روسی )پگاس که بعدها به لانا تغییر 
نام داد( حامل نفت ایران را که مطابق قوانین تعریف 
شده دریانوردی با پرچم کشورمان حرکت می کرد، 
در آب های ساحلی خود توقیف کرد و براساس 
آخرین گزارش ها محموله نفتی این کشتی را برای 
انتقال به آمریکا به یک نفتکش آمریکایی تحویل 
داد. این اقدام دولت یونان روز چهارشنبه چهارم 
خرداد ماه سال جاری کاردار این کشور در تهران در 
غیاب سفیر یونان را به وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران کشاند و به وی شدیدا اعتراض شد. از 
سوی دیگر،  جمعه ششم خرداد ماه کاردار سوئیس 
)در غیاب سفیر این کشور( به عنوان حافظ منافع 
آمریکا به وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
احضار و اعتراض شدید ایران نسبت به تداوم نقض 
صریح قوانین و مقررات بین المللی حقوق دریاها و 
کنوانسیون های بین المللی مربوطه خصوصا اصل 
آزادی کشتیرانی و تجارت آزاد بین المللی توسط 
دولت آمریکا، اعلام و بر رفع فوری توقیف کشتی و 
محموله آن تأکید شد. پس از آن بود که ایران دو 
نفتکش متعلق به یونان را در آبهای خلیج فارس 
توقیف و پرچم آنها را پایین آورد.  این دو نفتکش 
 Prudent یونانی توقیف شده در خلیج فارس
Warrior و Delta Poseidon نام دارند. این 
دو کشتی در خلیج فارس، یکی در نزدیکی عسلویه 
و دیگری در نزدیکی بندرلنگه در نزدیکی جزیره 
هندورابی توقیف شده اند. روابط عمومی کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای اعلام کرد:  
نیروی دریایی سپاه ۲ فروند نفتکش یونانی را به 
دلیل تخلفات انجام گرفته در آبهای نیلگون خلیج 

همیشه فارس توقیف کرد. 
  پایان آرزوی آمریکا

۱9 خرداد دادگاه یونان روز چهارشنبه حکمی 

را که به آمریکا اجازه مصادره محموله نفت ایران 
در سواحل این کشور می داد، لغو کرده است. صدور 
مجوز مصادره نفت ایران به واکنش خشمگینانه 
تهران منجر شد و نیروهای ایرانی ماه گذشته دو 
نفتکش یونانی را در خلیج فارس توقیف کردند؛ زیرا 
تهران هشدار داده بود علیه آتن اقدامات تنبیهی 
انجام خواهد داد. یک منبع حقوقی یونانی که 
خواست نامش فاش نشود، به رویترز گفت که ایران 
در خصوص تصمیم اولیه دادگاه یونانی درخواست 
تجدیدنظر کرده بود. این فرد افزود: »اقدام برای لغو 
حکم اولیه، مورد قبول دادگاه تجدید نظر قرار گرفته 
است و دیگر رد کردن آن )حکم دادگاه تجدید نظر( 
دشوار خواهد بود.« هنوز مشخص نیست که آیا 
دولت های آمریکا یا یونان به این حکم که در دادگاه 
استیناف منطقه چالکیس یونان صادر شده است، 
اعتراض خواهند کرد یا خیر. این پرونده زمانی آغاز 
شد که مقامات یونانی دو هفته پیش کشتی لانا 
)پگاس سابق( را با پرچم ایران و ۱9 خدمه روسی 
در نزدیکی ساحل جزیره جنوبی اوبویابی یونان به 
دلیل تحریم های اتحادیه اروپا توقیف کردند. کشتی 
به دلیل پیچیدگی های مالکیتی به سرعت آزاد شد. 
پس از تصمیم اولیه دادگاه یونان، آمریکا بخشی از 
محموله نفت ایران را در این کشتی مصادره و به 
کشتی دیگری منتقل کرد. در یک پرونده جداگانه، 
مقامات یونانی لانا را با حکم دادگاه موقت به دلیل 
بدهی های ادعایی به یک شرکت کشتیرانی دیگر، 
با وکالت جورج کوزانیدیس، دوباره توقیف کردند. 
کوزانیدیس از افشای نام شرکتی که وکالتش را بر 
عهده دارد خودداری کرده است؛ اما به رویترز گفت 
که این پرونده مربوط به پرداخت نکردن خدمات 
یدک کشی است. نباید فراموش کرد که دولت یونان 
چندی پیش از حرکت یک فروند کشتی تحت 
پرچم جمهوری اسلامی ایران در سواحل این کشور 

جلوگیری و بار آن با هماهنگی دولت آمریکا، توقیف 
شد و درحالی که این کشتی به  منظور حفظ ایمنی 
پرسنل و کشتی به سواحل یونان پناه برده بود و 
سپردن بار کشتی به آمریکا با مقررات بین المللی 

سازگار نیست. 
  بازگشت کشتی توقیفی به ایران؟

در نهایت یونان نتوانست سودی از توقیف نفتکش 
ایرانی داشته باشد و روز گذشته سازمان بنادر و 
دریانوردی در بیانیه ای با اشاره به آخرین وضعیت 
توقیف بار یک فروند کشتی تحت پرچم ایران 
از سوی دولت یونان، اعلام کرد: با اقدام سریع و 
مقتدرانه جمهوری اسلامی ایران، حکم بازگرداندن 
بار به صاحب آن صادر شد و در حال حاضر مراحل 
اجرایی این دستور در یونان در حال انجام است. 
در این بیانیه آمده است: با اقدام سریع و مقتدرانه 
جمهوری اسلامی ایران و پیگیری ارگان های ذیربط 
و حمایت های وزیر راه و شهرسازی، به رغم حکم 
آمریکایی ها مبنی بر نگهداری کشتی و توقیف کالا 
به نفع این کشور و موافقتنامه معاضدت حقوقی 
بین آمریکا و یونان، در نهایت حکم بازگرداندن بار 
به صاحب آن صادر و دولت یونان دستور مربوطه 
را صادر کرد و اکنون شاهد رفع توقیف کشتی و 

بازگرداندن بار به صاحب آن هستیم.« 
  سرنوشت کشتی های یونان چه می شود

با توجه به بازگرداندن کشتی ایران به کشور این 
سوال مطرح است که سرنوشت دو کشتی توقیف 
شده یونان در ایران چه می شود و آیا دستور پایان 
توقیف آنها هم صادر خواهد شد؟ هر دو کشتی 
توقیف شده ظرفیتی مجموعا حدود 3۰۰ هزار تن 
)هر کدام حدود ۱۵۰ هزار تن( معادل ۱. 8 میلیون 
بشکه نفت یا دیگر فرآورده های نفتی را دارند که در 
صورت بارگیری کامل، اکنون این مقدار از محصول 

در اختیار ایران است. 

مقاومت ها پاسخ داد؛ سودی به آمریکا نرسید

رفع توقیف بار کشتی ایرانی در یونان
 سرنوشت کشتی های توقیفی یونان در ایران چه می شود؟

آرمان ملی: رئیس جمهور، اظهار داشت: 
آماده ارتقای همکاری های همه جانبه با پاکستان 
هستیم و جمهوری اسلامی ایران از ظرفیت های 
لازم برای تأمین نیازهای پاکستان در زمینه های 
مختلف از جمله نفت، گاز و برق برخوردار است. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی عصر دیروز )سه شنبه، 
۲۴ خرداد( در دیدار »بلاول بوتو زرداری« وزیر 
خارجه پاکستان، با اشاره به روابط عمیق دو ملت 
که ریشه در قرن ها ارتباط قلبی و اعتقادی دارد، 
ملت ایران و پاکستان را نه فقط همسایه، بلکه 
خویشاوند یکدیگر خواند و افزود: بیش ترین 
زائران خارجی حرم امام رضا)ع( پاکستانی ها 
هستند و عشق آن ها به اهل بیت)ع( زبانزد است 
و همین امر یکی از زمینه های نزدیکی دو ملت به 
یکدیگر است. رئیس جمهور با بیان این که امنیت 
پاکستان را امنیت خودمان می دانیم،  اظهار کرد: 

برخی روابط حسنه دو کشور مسلمان، همسایه، 
 دوست و برادر را نمی پسندند ولی تقویت روابط 
منجر به رونق اقتصادی و امنیت بیشتر برای 
ملت های منطقه می شود. دکتر رئیسی با تاکید بر 
این که در جمهوری اسلامی ایران هیچ محدودیتی 
برای توسعه روابط با اسلام آباد وجود ندارد، افزود: 
آماده ارتقای همکاری های همه جانبه با پاکستان 
هستیم و جمهوری اسلامی ایران از ظرفیت های 
لازم برای تامین نیازهای پاکستان در زمینه های 
مختلف از جمله نفت، گاز و برق برخوردار است. 
آیت ا... رئیسی حوزه های انرژی، همکاری های 
ترانزیتی و همکاری و هماهنگی در مسائل و 
بحران های منطقه ای را از ابعاد مهم روابط دو 
کشور خواند و تاکید کرد: گفت وگوها در خصوص 
این مسائل باید به تصمیم و سندهای همکاری 
تبدیل شود.  همچنین شورای عالی فضای مجازی 

عصر دیروز به ریاست آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
و با حضور سران قوا و دیگر اعضای حقیقی و 
حقوقی تشکیل جلسه داد.  در این جلسه وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره وضعیت 
زیرساخت های ارتباطی و ترافیکی شبکه ملی 
اطلاعات گزارشی ارائه کرد.  پس از بحث و بررسی 
در این باره، مقرر شد به منظور بهبود وضعیت 
موجود طرحی به مرکز ملی فضای مجازی ارائه 
و از سوی اعضای حقیقی مورد بررسی قرار گیرد 
و سپس برای بررسی و تصویب نهایی به نشست 
شورای عالی فضای مجازی ارائه شود. در این 
جلسه رئیس جمهور بر ضرورت پیشبرد هر چه 
سریع تر اهداف شبکه ملی اطلاعات تأکید کرد 
و گفت: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
هر جلسه گزارش پیشرفت کارهای شبکه ملی 

اطلاعات را به شورای عالی ارائه کند.

رئیس جمهور: 

 تقویت روابط تهران -  اسلام آباد باعث 
ارتقای رونق اقتصادی و امنیت در منطقه می شود

انسداد پنج هزار حساب 
بانکی و دستگیری ۵۰ نفر 

سرپرست دادسرای مجتمع تخصصی 
ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی از 
انسداد بیش از پنج هزار حساب بانکی 
و دستگیری حدود ۵۰ نفر در جریان 
برخورد با معاملات فردایی طلا و ارز 
خبر داد. رضا نجفی گفت: زمانی که 
یک پرونده اقتصادی از صفر شروع 
می شود در قریب به اتفاق این موارد نیاز 
به ردیابی مالی است که این امر، بسیار 
زمان بر خواهد بود. سرپرست دادسرای 
به  مجتمع تخصصی ویژه رسیدگی 
جرایم اقتصادی خاطرنشان کرد: نکته 
دوم؛ فقدان ضابط ویژه مستقر و در 
اختیار است و همین امر سبب می شود 
که مستندسازی پرونده ها به سختی 
صورت گیرد. نجفی با اشاره به اقدامات 
دادستانی در جهت برخورد با کانال ها 
و سامانه هایی که در حوزه معاملات 
فردایی ارز و طلا فعالیت می کنند، 
گفت: برخی از لیدرها و ادمین های 
این کانال ها که اقدام به قیمت سازی 
می کنند، شناسایی و اقدامات لازم در 
حال انجام است. سرپرست دادسرای 
به  مجتمع تخصصی ویژه رسیدگی 
جرایم اقتصادی در پایان گفت: در 
سالجاری قریب به هزار و 3۲8 میلیارد 

تومان رد مال انجام شده  است. 

از مذاکره و دیپلماسی 
فرار نمی کنیم

وزیر خارجه گفت: در روزهای اخیر 
به رغم تبادل پیام ها بین ایران و آمریکا 
و پیشرفت گفت وگوها به یک باره طرف 
آمریکایی برای اعمال فشار علیه ایران 
و اخذ امتیازات بیشتر در میز مذاکره 
غیرمستقیم قطعنامه ای را ارائه کرد و 
به رغم اینکه طرف آمریکایی به ما اعلام 
کرد که این قطعنامه خالی از محتواست 
ولی نفس ارائه این قطعنامه باعث شد 
که ما طرف آمریکایی را از این کار 
برحذر داریم و یک ابتکار جدید و پکیج 
سیاسی جدید ارائه کردیم. این پکیج را 
آمریکایی ها پذیرفتند ولی بر تصویب 
قطعنامه نیز تأکید داشتند و این کار را 
انجام دادند. ایران نیز در ادامه اقدام به 
افزایش فعالیت های هسته ای خود کرد 
و به صورت رسمی قبل از صدور قطعنامه 
به دبیرخانه آژانس اقدامات خود را اطلاع 
داد. حسین امیرعبداللهیان افزود: اکنون 
اعلام می کنیم که از مذاکره و دیپلماسی 
فرار نمی کنیم و از طریق آقای مورا و 
بورل پیام ها و ارتباطات در حال تبادل 
و انجام است و ایران برای رسیدن به 
توافقی خوب و پایدار از منطق دیپلماسی 

و مذاکراتی فاصله نمی گیرد. 

هیچ اطلاعاتی از شهروندان 
از دست نرفت

غیرعامل  پدافند  سازمان  رئیس 
کشور به تحلیل ابعاد اختلال سایبری 
در شهرداری تهران پرداخت و گفت: چون 
شهرداری تهران دارای یک پشتیبان 
کامل از اطلاعات بود، بنابراین با اطمینان 
از  اطلاعاتی  هیچ  که  می توان گفت 
شهروندان از دست نرفت. سردار جلالی 
با بیان اینکه چون شهرداری تهران 
دارای یک پشتیبان کامل از اطلاعات 
بود، در نخستین گام، این اطلاعات، برای 
اطمینان از عدم آلودگی به ویروس، پایش 
و پاکسازی و سپس این اطلاعات به روی 
سرورهای جدید بارگذاری شد، تصریح 
کرد: بنابراین با اطمینان می توان گفت 
که هیچ اطلاعاتی از شهروندان از دست 
نرفته است. به گفته رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل کشور، در سال های 9۵ و 97، 
این سازمان دو مانور روی شبکه های 
شهرداری تهران انجام داده که اشکالات و 
ضعف های آن را احصا و به صورت مکتوب 
در اختیار شهردار وقت تهران قرار داده و 

پیگیر رفع مشکل بوده است. 


